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Maandag 6 november:

Algemene ledenvergadering 
PvdA Zwartewaterland

20.00 uur, locatie: de Overtoom Genemuiden

Wees welkom!

Zaterdag 18 november, gesprek op locatie: 

bezoek aan de drie kernen

Woensdag 22 november:

Verkiezingen 2e kamer

Woensdag 27 december:

Spetterfeest in 
Zwembad de Kragge





Voorwoord

Ledenvergadering

Het wordt weer vroeger donker. Alle tijd 
om heerlijk met een goed gevuld Vuistje 
onder een kleedje op de bank te gaan zit-
ten lezen!En een goed gevuld Vuistje, dat is 
ook deze keer weer gelukt. Allereerst wordt 
u van harte uitgenodigd om de komende 
ledenvergadering op maandag 6 november 
bij te wonen.Onderwerp van gesprek daar 
zijn in ieder geval de naderende landelijke 
verkiezingen. Meer informatie over waar de 
combinatielijst pvda/groenlinks voor staat, 
vindt u ook in dit Vuistje.

Verder wordt u bijgepraat over waar de 
fractie zich de afgelopen periode voor 
heeft ingezet in de gemeenteraad. En ook 
hoe zij naar de toekomst kijken.
Jan Haverkate houdt een warm pleidooi 
voor het madeliefje als onze nieuwe natio-
nale bloem. Harrie heeft het ook over bloe-
men, maar bij hem speelt de Edelweiss de 
hoofdrol.

De raadscolumns die in de afgelopen pe-
riode al zijn verschenen in de Stadskoerier 
zijn ook in dit Vuistje opgenomen. Heeft u 
ze gemist? Leuk om te lezen! Ook als u ze al 
een keer gelezen heeft, blijft het de moeite 
waard om ze nog een keer te lezen.
Naast deze stukken vindt u nog meer stuk-
ken in dit vuistje, over toegankelijkheid, 
over windmolens. Te veel om op te noe-
men!
 Kent u de “one waste a day-beweging”?  
Na het lezen van de bijdrage van Tiem weet 
u hier alles van. En heeft u tevens een mooi 
vakantieverslag er bij gekregen.
Alle reden dus om dit rode blaadje weer 
van kaft tot kaft te “verorberen”.

En als de verkiezingen op 22 zeer succesvol 
zijn… Wie weet is het volgende Vuistje dan 
wel een rood/groen “vergeet me nietje”.

Wees welkom bij de ledenvergadering 
op 6 november aanstaande!

Agenda ledenvergadering 
PvdA Zwartewaterland
D.D.: maandag 6 november 2023.
De Overtoom Genemuiden.
Schaduwfractie:  19:30 uur.
Ledenvergadering:  20:00 uur.  

1.  Opening.
2.  Notulen vorige vergadering.
3.  Diederik; stand van zaken raad fractie.
4.  Ron Bleumink voorzitter; stand van 
 zaken bestuur en burgerraadsleden, 
 samenwerking Groen Links.
5.  Eenzaamheid ouderen; GGD 43 pro-

cent in Zwartwaterland. Wat kunnen 

wij hieraan doen?
6.  Moeite met het rondkomen; ziekte-

kostenverzekering, menstruatiespullen 
e.d.  GGD rapport: 11 procent in Zwar-
tewaterland. Wat kunnen wij hieraan 
doen?

7.  Harrie; stand van zaken; wethouder.
8.  Pascal; bespreking financiën (begro-

ting  2024, kerstactie?, spetterfeest 27 
 december)
9.  Yvonne: verkiezingen zaterdag 18 no-

vember campagnedag. Wat moet er 
nog worden geregeld?

10.  Wat ter tafel komt; planning acties/toe 
voegen boekenactie febr/maart.

11.  Rondvraag.
12.  Sluiting.



Waar staat PvdA/Groen links voor bij de 
landelijke verkiezingen

Landelijke verkiezingen – op 22 november 
2023 is het zo ver. En bij deze verkiezingen 
vormen de PvdA en Groen Links samen een 
kieslijst. Een nieuwe samengestelde lijst, 
wat betekent dat voor onze standpunten? 
Waarmee gaan we de verkiezingen en de 
jaren daarna in?

Bijgevoegd vindt u een overzicht van de 
belangrijkste punten uit het verkiezings-
programma. Wilt u meer weten? Onderaan 
deze tekst staat een link naar de “makke-
lijke samenvatting” en naar het totale (con-
cept) verkiezingsprogramma.

Samen voor een hoopvolle toekomst 
Samen kunnen we het anders doen in Ne-
derland. Zoals Frans Timmermans schrijft 
in het voorwoord van dit verkiezingspro-
gramma: ‘Er is geen uitdaging zo groot, 
of we kunnen deze aan.’ Als we bereid zijn 
om samen te werken en het onderlinge 
vertrouwen terug te winnen. Want alleen 
op basis van vertrouwen kan een diverse 
samenleving als de onze haar toekomst zo 
vormgeven dat iedereen zich thuisvoelt.
We herstellen het vertrouwen door samen 
de boel weer op de rails te zetten. Door el-
kaar altijd met respect te benaderen. Door 
te laten zien dat solidariteit geen loze kreet 
is, maar iets heel concreets. Namelijk dat je 
op de ander kunt rekenen om je te helpen 
als dat nodig is. Of die ander nu de buur-
vrouw, of de overheid is.

Ons doel is een bloeiend Nederland waar 
iedereen zich kan ontwikkelen, binnen de 
grenzen van de aarde. Daarvoor moeten 
we twee dingen doen: zo snel mogelijk 
de basis herstellen én tegelijk structurele 
hervormingen in gang zetten. Want als 
we het anders willen doen, zullen we het 
ook anders moeten doen. Daarom staat dit 

programma in het teken van vier thema’s: 
herstel van vertrouwen, klimaatrecht-
vaardigheid, bestaanszekerheid en een 
sterk Europa. Zo werken we aan een hoop-
volle toekomst, voor onszelf en voor de ge-
neraties na ons. Samen kunnen we dat.  

Ons verkiezingsprogramma rust op vier 
thema’s.

Herstel van vertrouwen
Om het vertrouwen te herstellen, moeten 
we concrete invulling geven aan het be-
grip solidariteit. We behandelen elkaar met 
respect en laten niemand door het ijs zak-
ken. Alleen dan komen we samen vooruit. 
Daarom willen wij:

–  Een overheid die uitgaat van vertrouwen 
richting burgers. Een foutje op een for-
mulier betekent geen boete, een tas met 
boodschappen geen wegvallende uitke-
ring.

–  Investeren in voorzieningen in alle re-
gio’s. Want voorzieningen als buslijnen, 
bibliotheken en buurtcentra zijn de basis 
van een fijne samenleving.

–  Niet marktwerking, maar samenwerking 
staat centraal in de publieke sector. We 
nemen weer regie in de zorg, het onder-
wijs, de volkshuisvesting en het open-
baar vervoer.

Klimaatrechtvaardigheid
De klimaatcrisis is een enorme uitdaging 
die we niet uit de weg kunnen gaan. En dat 
hoeft ook niet: door samen te werken en 
de lasten eerlijk te verdelen kunnen we de 
transitie maken. Daarom willen wij:

–  Een isolatie-offensief voor alle huizen. 



Te beginnen bij de lage en middenin-
komens die de verduurzaming zelf niet 
kunnen betalen. Zo dalen de energiere-
keningen én ons verbruik.

– Een klimaatticket: voor 49 euro per 
maand onbeperkt reizen met het open-
baar vervoer in de daluren. Want het OV 
is duurzaam en moet voor iedereen toe-
gankelijk zijn.

–  Een stop op fossiele subsidies. Miljar-
densubsidies voor de fossiele industrie 
zijn onbegrijpelijk: ze houden de kli-
maattransitie tegen op kosten van de 
samenleving.

Bestaanszekerheid

Een hoopvolle toekomst voor Nederland 
betekent dat we niemand meer laten val-
len. Iedereen moet toegang hebben tot een 
goed huis, goede zorg en een baan waar-
van je kunt rondkomen. Daarom willen we:

–  Het minimumloon naar 16,- per uur, en 
de uitkeringen stijgen mee. We tillen de 
bodem op zodat iedereen een vrij en 
waardig bestaan kan leiden.

–  Een Woningbouwfonds voor goede 
nieuwe huizen. Want zorgen voor be-
taalbare volkshuisvesting huur- en koop-
woningen is een publieke taak.

–  Meer zekerheid voor werkenden. Daar-
om krijgt elke werkende bescherming te-
gen ziekte en pech, en beperken we de 
nuluren- en oproepcontracten.

Een sterk Europa
De wereld verandert in hoog tempo. Het 
beste antwoord daarop is een sterk, groen 
en solidair Europa. Samenwerking is dé 
manier om te zorgen voor een eerlijke kli-
maattransitie en een veilig continent. Daar-
om willen we:

–  Economische, humanitaire en militaire 
steun aan Oekraïne. Want de Russische 
aanval op Oekraïne is ook een aanval op 
onze veiligheid.

–  Werken aan een groen Europa, voort-
bouwend op de Green Deal. Klimaatneu-
traal in 2040 blijft het doel, waarbij we 
zorgen dat klimaatsubsidies op de eerste 
plaats bij kwetsbare gebieden en huis-
houdens terechtkomen.

–  Een rechtvaardig, menselijk en realis-
tisch vluchtelingenbeleid. We kunnen 
de opvang van vluchtelingen aan, als we 
het systeem eerlijker maken en de pro-
blemen oplossen die het draagvlak on-
dermijnen.

Meer weten? Lees dan de 
“makkelijke “samenvatting”:

of het hele verkiezingsprogramma: 



Vanuit de Raad

In de Gemeenteraad hebben we de afgelo-
pen periode gesproken over veel verschil-
lende onderwerpen. Ik geef u een greep uit 
de belangrijkste onderwerpen:

Opgroeien in een kansrijke omgeving 
(OKO)
Het gebruik van alcohol, tabak en drugs is 
de laatste jaren toegenomen en in Zwarte-
waterland zijn de cijfers hoger dan het lan-
delijk gemiddelde. Ook is er sprake van een 
toename van het gebruik van social media 
en gamen. Bij OKO wordt het beproefde IJs-
landse model toegepast op de Nederlandse 
situatie waarbij middels een preventieaan-
pak een positieve leefomgeving gecreëerd 
wordt voor jongeren, waarin ze veilig en 
kansrijk kunnen opgroeien zonder midde-
lengebruik. OKO wordt voor ten minste vier 
jaar omdat het met name op de lange ter-
mijn resultaten boekt.

Nieuw zwembad Zwartsluis
Het bestaande zwembad in Zwartsluis is 
zwaar verouderd en aan vervanging toe. 
Door het college is een plan gemaakt voor 
nieuwbouw aan de huidige locatie, in com-
binatie met woningbouw. Door de raad is 
gevraagd om haast te maken met de beno-
digde onderzoeken, zodat de nieuwbouw 
geen onnodige vertraging oploopt.

PMD inzamelfrequentie
Gezinnen met een samenstelling vanaf 4 
personen krijgen de mogelijkheid geboden 
om een extra PMD container aan te vragen. 
De eenmalige kosten hiervan zijn € 55,- en 
komen voor rekening van de aanvrager. Wij 
denken dat de aanvragen beperkt blijven, 
omdat deze extra container ook een plekje 
moet krijgen bij de woning.

Steunpakket energiekosten verenigin-
gen en maatschappelijke organisaties
Om te voorkomen dat verenigingen en 

maatschappelijke organisaties in de knel 
komen door de sterk gestegen energiekos-
ten, en daardoor contributies verhoogd 
moeten worden, kunnen deze verenigin-
gen onder voorwaarden aankloppen voor 
steun bij de gemeente. Wanneer contribu-
ties verhoogd worden dreigen bepaalde 
mensen niet meer mee te kunnen doen. 
Dit willen we graag voorkomen, want deze 
verenigingen vervullen vaak een bijdrage 
aan de vitaliteit van de samenleving.

Betaling contributie
Verder hebben we vragen gesteld over de 
betaling van contributie aan sportclubs en 
verenigingen. In het kader van de participa-
tieregeling wordt de contributie voor een 
heel jaar rechtstreeks overgemaakt aan de 
aanvragers. Wij maken ons zorgen dat deze 
bedragen noodgedwongen aan andere za-
ken besteed worden, bijvoorbeeld wanneer 
men kampt met grote schulden. Hierdoor 
worden de clubs en verenigingen opgeza-
deld met het innen van achterstallige con-
tributie. Onze vrees is dat kinderen hier uit-
eindelijk de dupe van worden. Wij zouden 
graag zien dat hier afgeweken wordt van 
de participatieregeling, zoals nu ook al van 
toepassing is bij zwemlessen.

Zijn er onderwerpen die wat u betreft wel 
wat meer aandacht mogen hebben, of wilt 
u graag dat wij in de Raad een bepaald 
onderwerp aandacht vragen? Trek mij dan 
aan mijn “rode” jas, zodat we kunnen be-
spreken wat we voor u kunnen doen.

Diederik Hoekman
Fractievoorzitter



Groen en links...

Ik heb dit jaar weinig meegekregen van de 
algemene politieke beschouwingen in de 
Tweede Kamer, maar wat ik ervan heb mee-
gekregen beviel me wel. Een kamer die, een-
maal vrijgemaakt van het juk van Rutte, eigen 
wensen op tafel legde (al waren die soms wel 
heel duidelijk ingegeven door de komende 
verkiezingen), een Caroline van der Plas, die 
met haar ‘gratis bier’-motie de lachers op 
haar hand kreeg, maar er wel blijk van gaf 
nog veel te moeten leren en dan was er nog 
Jesse Klaver…

Ik moet zeggen dat ik content was met de 
manier waarop hij zich manifesteerde in het 
debat. Kundig, adrem en ik meende zelfs hier 
en daar wat sporen van een nieuw elan bij 
hem te bespeuren. Je, of laat ik voor mezelf 
spreken, ik, kijk nu onze PvdA zo nauw sa-
menwerkt met Groen Links, toch met andere 
ogen naar zo’n optreden. Natuurlijk miste 
ik ook Attje Kuiken, die juist het laatste jaar 
sterk gegroeid was in haar rol van fractie- en 
oppositieleider, Maar Jesse werd toch steeds 
meer onze Jesse.

Soms zijn politieke partijen net kerkgenoot-
schappen. Heel sterk in het analyseren van de 
onderlinge verschillen, die daarmee ook vrij-
wel onoverbrugbaar lijken, en gemakshalve 
voorbijgaand aan het vele dat ze gemeen-
schappelijk hebben. Zou het toeval zijn dat 
Engeland, dat politiek veel minder versnip-
perd is, ook kerkelijk wat overzichtelijker is 
ingedeeld dan ons versplinterde landje? Er 
is vaak een terugloop van aanhang voor no-
dig, zowel kerkelijk (zie PKN) als politiek om 
de geesten rijp te maken voor verregaande 
samenwerking of zelfs fusie.

In Zwartewaterland hebben we deze stap al 
veel eerder gemaakt. Op zoek naar verster-
king van onze partij en de fractie kwamen 
we, aan het begin van dit millennium, ook 
uit bij Astrid Dijkstra. Gelukkig was zij bereid 

de stap te maken, al was daar wel een zuster-
schap met Jannet Hoentjen als voorwaarde. 
‘En’, zo vertrouwde Astrid ons toe, ‘ik ben 
eigenlijk lid van Groen Links’ (of stemde ze 
dat alleen maar? Hier doet mijn geheugen 
me even twijfelen). 

Hier is nooit een congres of zelfs maar een 
afdelingsvergadering aan gewijd. Natuurlijk 
was iedere Groen Linkser van harte welkom 
in ons Linksaf, in onze partij en in onze ge-
meenteraadsfractie. En dat natuur en mi-
lieu haar warme belangstelling hadden was 
prima; dat gold immers ook voor ons. En in 
de raadsvergadering was er nooit iemand die 
meer bevlogen opkwam voor de mensen die 
het minder hadden getroffen (tegenwoordig 
noemen we dat maatschappelijke ongelijk-
heid), een traditioneel PvdA-item. Ik bedoel 
maar te zeggen… waarom zouden groen en 
links niet als vanzelfsprekend samengaan? 
Als ik, en dat gebeurt bijna dagelijks, van 
Genemuiden naar Hasselt fiets of rijd, zie ik 
de aanleg van de uitbreiding van het bedrij-
venterrein Zevenhont. Als wethouder mijn 
verantwoordelijkheid, dus ik probeer dat 
zo goed mogelijk in banen te leiden. Maar 
steeds denk ik nog terug aan die raadsverga-
dering waarbij beslist moest worden over het 
al dan niet meewerken aan Zevenhont Zuid. 
Als enige partij hebben we toen een andere 
afweging gemaakt dan de andere partijen. 
We vonden deze ingreep in het kwetsbare 
polderland te groot en te ingrijpend. Terwijl 
we echt het belang voor de lokale economie 
wel inzagen. Best groen voor een partij, die 
zich Partij van de Arbeid noemt.
Ik bedoel maar te zeggen PvdA en Groen 
Links samen, dat is toch eigenlijk het beste 
van twee werelden. 
Mooi liedje trouwens (wel een beetje uit 
de oude doos: Robert Palmer, Best of both 
worlds).

Harrie Rietman



Zeg het met bloemen...

Af en toe wil ik wel eens een bloemetje ge-
ven aan mensen, soms als felicitatie, soms 
als troost, of  soms zo maar. Tot voor kort 
gebruikte ik daarvoor vaak de firma Fleurop, 
die met hun goede landelijke netwerk in 
elke uithoek van Nederland bloemen kun-
nen bezorgen. De reacties op mijn bloemen 
waren altijd positief. Vooral zo doorgaan, 
dacht ik. Voor dingen die goed lopen, geldt 
het devies “vooral niets aan veranderen” en 
dat was ik ook niet van plan. Zeg het met 
bloemen, zeggen ze zo in Amerika.

Say it with flowers
say it with sweets.
Say it with kisses,
say it with eats.
Say it with diamonds,
say it with a drink.
But for Lord’s sake,
don’t say it with ink.

Totdat ik keek naar een uitzending van 
Arjen Lubach, waarin hij vertelde hoeveel 
gifstoffen er bij bijna alle bloemenkwekers 
worden gebruikt om hun bloemen te be-
schermen tegen schimmels en insecten. Als 
je een bos bloemen geeft, geef je eigenlijk 
een bos gif, los nog van wat er aan gif in 
de grond komt en in de lucht blijft hangen.

Een leliekweker in Vledderveen kreeg een 
groot conflict met de omwonenden van-
wege het vele spuiten op de lelies. De lelie-
kweker zei dat alle stoffen die hij gebruikte 
wettelijk waren goedgekeurd in Nederland. 
Het College voor Toelating van Gewasbe-
schermingsmiddelen en Biociden (CTGB) 
controleert voor de overheid alle verdach-
te stoffen die in de land- en tuinbouw in 
Nederland gebruikt worden. Minister Piet 
Adema (ChristenUnie) verwijst naar de Eu-
ropese regels en naar het CTGB. De grote 

gifmengers (BASF, Monsanto, Bayer c.s.) 
lobbyen waar ze kunnen, want alleen geld 
telt. De meeste reguliere kwekers en agrari-
ers spuiten, omdat de bestrijdingsmiddelen 
goedgekeurd zijn. Bij recent onderzoek van 
Zembla bleek dat diverse bestrijdingsmid-
delen voor de land- en tuinbouw ver boven 
de toegestane normen uitkwamen en dus 
levensgevaarlijk, toch goedgekeurd waren 
voor Nederland door het CTGB. Misleiding 
dus! Die vervalste informatie van het CTGB 
ging naar minister Piet Adema en naar het 
parlement. Het wordt tijd dat de harde be-
zem een keer door het CTGB gaat, schoon 
schip voor een schonere natuur. Dat hoort 
volgens mij bij goed rentmeesterschap, 
zelfs als je een demissionaire minister  bent.

Al lange tijd onderzoekt neuroloog Bas 
Bloem (Radboud UMC) de relatie tussen het 
gebruik van gewasbeschermingsmiddelen 
en de ziekte van Parkinson. In Nederland 
zijn er opvallend veel mensen met de ziekte 
van Parkinson in de streken met bollenteelt. 
In de bollenteelt worden erg veel  bestrij-
dingsmiddelen gebruikt. In Frankrijk zijn er 
opvallend veel mensen met de ziekte van 
Parkinson in de streken met wijngaarden. 
Bij de druiventeelt worden ook erg veel be-
strijdingsmiddelen gebruikt. Er zijn diverse 
wetenschappelijke onderzoeken, die aan-
tonen dat het gebruik van  gewasbescher-
mingsmiddelen schadelijk is voor mens en 
natuur. Vooral het spuiten met meerdere 
soorten bestrijdingsmiddelen op hetzelfde 
gewas, is nog onvoldoende onderzocht, 
maar dat onderzoek is heel hard nodig. 
Voor de producenten is het gebruik van 
bestrijdingsmiddelen in de land- en tuin-
bouw een verdienmodel. Zakken vullen, 
schouders ophalen en wegkijken. Gelukkig 
hebben we neuroloog Bas Bloem, die de 
barricade opgaat en aan de bel trekt, keer 
op keer. Dat verdient een bloemetje, maar 
liever niet van firma Fleurop...



Onlangs was ik voor het eerst bij de pluk-
tuin Flora Marita in Genne (tussen Hasselt 
en Zwolle-Noord). Daar hebben ze een 
prachtige bloementuin, waar je zelf onbe-
spoten bloemen kunt plukken. Als je een 
handje hulp nodig hebt om er een mooi 
boeket van te maken, doen ze dat graag 
voor je. Als je zelf geen tijd hebt om te 
plukken, kun je online een boeket bestellen 
en ligt het even later voor je klaar. Nu nog 
een fijnmazig netwerk van Nederlandse gif-
vrije pluktuinen, het lijkt me een gat in een 
duurzame markt.

En hoe gaat GroenLinks-PvdA dat doen met 
bloemen in de campagne voor de Tweede 
Kamerverkiezing? Toch weer die rode roos, 
die tegenwoordig zo goed als zeker uit Ke-
nia komt? Geteeld met bestrijdingsmidde-
len, geplukt voor woekerloontjes en naar 
Nederland vervoerd met een vliegtuig. 
Waren we niet groen en links? Misschien 
is de aankomende fusie van GroenLinks 
en de PvdA wel een mooi moment om 
iets nieuws te kiezen als symbool voor de 
nieuwe (fusie-)partij. Ik stel voor om onze 
nationale bloem, het madeliefje te kiezen. 
En dan niet die plastic madeliefjes die ze 
in Genemuiden in het kunstgras meeweven 

om het gras wat op te fleuren. Ieder lid van 
het campagneteam van GroenLinks-PvdA 
kan  zelf in de buurt madeliefjes plukken 
en het kost niks. Samen erop uit. Iedereen 
plukt mee, zo wordt Nederland groener en 
gezonder.

Jan Haverkate

In veel opzichten is de periode die achter ons 
ligt veelbewogen. Een hectische tijd met de 
Corona uitbraak, de oorlog in de Oekraïne, 
de stikstofproblematiek en de hoge inflatie. 
Als we daar alleen met een financiële bril 
naar zouden kijken, kun je eenvoudig stel-
len dat we het er als gemeente goed vanaf 
hebben gebracht. Graag wil ik hiervoor mijn 
complimenten en waardering uitspreken.

Het zou echter niet goed zijn om daar alleen 
maar financieel naar te kijken, het gaat ons 

niet alleen om de centen maar zeker ook om 
de mensen. Door eerder genoemde ontwik-
kelingen is er grote druk gelegd op onze 
ambtelijke organisatie. Knap dat ze zich daar 
zo goed doorheen hebben geslagen.

Woningbouw
Het is alweer anderhalf jaar geleden dat we 
als raad geld hebben uitgetrokken voor een 
‘Woonaanjager’. Er wordt in Zwartewater-
land volop gebouwd; in Hasselt om de Wee-
de en op het Tag in Genemuiden. Verder zijn 

Algemene beschouwingen PvdA (uit de 
raad 2) (juni 2023)



het vooral plannen. Maar om Jan Schaefer te 
citeren; “In gelul kun je niet wonen”, en in 
plannen ook niet. Het wordt dus tijd dat die 
plannen worden omgezet in huizen. En dan 
toch ook vooral betaalbare huizen, geschikt 
voor starters, jongeren en senioren. Want 
deze betaalbare woningen worden nog maar 
mondjesmaat gerealiseerd. Drie ton of meer 
voor een huis is voor velen niet te betalen. 
Goedkoper bouwen zal wel eenvoudiger en 
kleiner bouwen betekenen of meer de hoog-
te in, maar daar is weinig mis mee. Dus wan-
neer zien we de eerste starterswoningen of 
de eerste flexwoningen in Zwartewaterland?
Zwartsluis blijft wat woningbouw betreft wel 
achter bij Hasselt en Genemuiden. Als klein-
ste kern van onze gemeente is het op zich 
niet gek dat hier minder huizen gebouwd 
worden. Uit onderzoek weten we dat er tot 
2030 behoefte is aan ongeveer 125 wonin-
gen. Hiervan komen er ongeveer twintig op 
het terrein van Roskam en Klaver, 25 sociale 
huurwoningen worden door Wetland Wo-
nen gerealiseerd in het Frion-gebouw, en on-
geveer 25 woningen kunnen gebouwd wor-
den nabij het nieuwe zwembad. Dan zoeken 
we dus nog naar een locatie waar tot 2030 
nog zo’n 55 woningen kunnen worden ge-
bouwd, en bij voorkeur ook nog ruimte biedt 
voor toekomstige uitbreiding. De PvdA ziet 
hiervoor de beste kansen voor een uitbrei-
ding van de Barsbeek. Is het college bereid 
deze optie grondig te onderzoeken? Of mis-
schien beter: hoever is onze woonaanjager 
met dit onderzoek? Tevens wil ik nogmaals 
de aandacht vestigen op de mogelijkheid om 
een zelfwoonplicht in te voeren.

Klimaat en energie
De gemeente Zwartewaterland heeft een bod 
uitgebracht in het kader van de RES (lees, 1,8 
TWh). We hebben zoekgebieden aangewe-
zen, kaders gesteld en middelen vrijgemaakt 
voor gebiedsbegeleiders. Toch baart de ener-
gietransitie ons nog enige zorgen. Allereerst 
is de verhouding zon / wind nogal scheef. Het 
is wat betreft de opwek van energie nodig 
dat het aandeel wind groter wordt. Daarbij 

helpt het niet wanneer Provinciale Staten 
voornemens zijn alleen nog clusters van ten-
minste vier windmolens toe te staan. Hiermee 
kan er wel een streep gezet worden door het 
zoekgebied voor wind nabij Zwartsluis. We 
weten dat er veel weerstand is tegen groot-
schalige opwek van zonne-energie op land, 
dan vragen wij ons af we in staat zijn ons 
bod kunnen realiseren. Tenslotte moeten we 
dit ook nog combineren met de alarmerende 
berichten over netwerkcongestie. Gelukkig 
heeft onze gemeente recent de gronden van 
Kronenberg aangekocht. Uitbreiding van het 
HS/MS-station daar kan voortvarend opge-
pakt worden. Aan medewerking van onze 
gemeente zal het vast niet liggen.

Programma Landelijk Gebied
We staan aan de vooravond van een transi-
tie van de agrarische sector, een sector die al 
vele transities heeft doorgemaakt. Het aantal 
boeren is sterk teruggelopen maar de om-
vang van de overgebleven bedrijven is even 
sterk gegroeid. In onze gemeente liggen de 
boeren bedrijven vaak in de nabijheid van 
Natura 2000 gebieden en krijgen ze allemaal 
te maken met een eis van 10% groen/blauwe 
dooradering. En met de eis van extensivering, 
de noodzaak om bodemdaling op veengrond 
te remmen en de roep om meer biodiversi-
teit en herstel van natuurwaarden. Het wordt 
de komende jaren een enorme klus om deze 
omslag samen met de agrariërs tot stand te 
brengen. We verwachten van ons college een 
actieve en stimulerende rol bij deze gebied-
sprocessen. Wij kunnen ons geen Zwarte-
waterland voorstellen zonder een gezonde 
boerenstand; want, ons platteland is boeren-
land. Maar deze gezonde boerenstand moet 
hand in hand gaan met natuurversterking en 
behoud van de vitaliteit van dat platteland. 
Heeft onze gemeente de benodigde mens-
kracht in huis om deze transitie mee te hel-
pen mogelijk maken?

Sociaal Zwartewaterland
Onze gemeente doet het best goed als het 
gaat om het opvangen van statushouders. 



We hebben de voorgaande jaren onze op-
gaves gerealiseerd (soms meer dan dat), 
we hebben een groot aantal vluchtelingen 
uit Oekraïne opgevangen (en doen dit nog 
steeds) en 85 asielzoekers konden langdurig 
verblijven op een schip in onze gemeente. We 
roepen het college op na te denken over meer 
opvanglocaties in Zwartewaterland. Of het 
daarbij gaat om statushouders, asielzoekers 
of mensen op de vlucht voor oorlogsgeweld 
in Oost-Europa, zou niet moeten uitmaken. 
Ook hier zouden flexwoningen een oplossing 
kunnen bieden.

Wie de jeugd heeft, heeft de toekomst. Dan 
zitten we in Zwartewaterland redelijk goed, 
getalsmatig dan. Maar ook in onze gemeente 
groeien kinderen op in armoede en doet een 
groot aantal kinderen een beroep op soms 
lichte, maar soms ook heel ingrijpende vor-
men van jeugdzorg. Heel goed dat deze zorg 
er is, maar de vraag is wel hoe we dat sys-
teem overeind en betaalbaar houden. Pre-
ventie en signalering zijn daarbij heel belang-
rijk. Een euro, geïnvesteerd aan de voorkant, 
zal bijna altijd goed besteed geld blijken te 
zijn. Als samenleving moeten we accepteren 
dat mensen verschillend en niet volmaakt 
zijn, zonder daar gelijk een stempel aan te 
verbinden. Kinderen zijn gebaat bij een sta-
biele, veilige thuissituatie. In een echt inclu-
sieve samenleving is plaats voor iedereen. En 
voor wie het zelfstandig niet redt, is daar de 
steun van de overheid.

We hebben het over onze jeugd, maar we 
mogen onze ouderen ook niet vergeten. 
Deze bevolkingsgroep heeft ons land opge-
bouwd en kampt nu met vereenzaming. We 
blijven hier aandacht voor vragen om dit te-
gen te gaan.

Financiën
In meerjarenperspectief wordt het lastiger 
om de begroting sluitend te krijgen. Er komt 
mogelijk een periode van minder groei, stag-
natie of zelfs teruggang. Dan is het goed te 
weten dat de financiën op orde zijn en dat 
er zelfs buffers zijn voor noodgevallen of om 
het schip op koers te houden en gaten in de 
romp te dichten.

Want dat zal nodig zijn; recent hebben we 
met elkaar gesproken over verbeterpunten 
binnen de ambtelijke organisatie. Daarbij zijn 
een aantal aandachtspunten benoemd. Met 
elkaar zullen we nu verder moeten bouwen 
aan een toekomstbestendige gemeente. Het 
is duidelijk dat dit geld gaat kosten, juist op 
een moment dat de perspectieven minder 
rooskleurig lijken. We manoeuvreren in een 
lastige tijd, met een arbeidsmarkt die het 
voor ons niet eenvoudig maakt de goede 
mensen aan te trekken, maar juist daar ligt 
wel een belangrijke opgave.

Diederik Hoekman
Fractievoorzitter PvdA Zwartewaterland

Zwartewaterland toegankelijk voor iedereen

Initiatief PvdA Zwartewaterland leidt tot
structurele aanpassing werkwijze ge-
meente

Een jaar geleden legden de wethouders Jan 
van der Poel en Maarten Slingerland in een 
rolstoel meerdere routes door Zwartsluis 
af. Dat gebeurde op initiatief van Greet 
Generaal en Jannet Hoentjen van de PvdA 

Zwartewaterland. Zij waren tot de conclu-
sie gekomen dat de looproute van woon-
zorgcentrum De Schans naar het centrum 
van Zwartsluis boordevol obstakels zat 
voor rolstoelgebruikers en mensen die aan-
gewezen zijn op een rollator. 

Hun actie resulteerde erin dat afgelopen zo-
mer op dit traject oneffenheden in stoepen 



zijn weggenomen en op- en afritten van 
stoepen minder steil zijn gemaakt of ver-
breed. Deze aanpassingen werden uitge-
voerd door de gemeente Zwartewaterland. 
Bovendien werd er bij reguliere werkzaam-
heden in de omgeving van de Berkenlaan 
meteen al rekening gehouden met deze 
wensen door direct meerdere ruime op- en 
afritten van stoepen te realiseren.

 Een en ander heeft er toe geleid dat de 
gemeente Zwartewaterland deze aanpas-
singen structureel gaat toepassen in de 
plannen voor verkeer en openbare ruimte. 
In dat kader laat Antonio de Boer namens 
de gemeente Zwartewaterland weten dat 
zij daarnaast graag door de inwoners wor-
den geattendeerd op situaties waar verbe-

tering wenselijk is.  “Die inbreng kunnen 
we dan toetsen en waar nodig meenemen 
in de ontwikkeling van nieuwe plannen in 
de openbare ruimte. Voor ons is de input 
vanuit de gebruikers dus van groot belang. 
Uit de reacties vanuit Zwartsluis is wel ge-
bleken dat we hier veel mensen een groot 
plezier mee kunnen doen.”

Initiatiefnemers Generaal en Hoentjen to-
nen zich meer dan tevreden over deze ont-
wikkeling. “Het is fijn dat er zo snel actie 
is ondernomen in Zwartsluis. En dat het 
nu heeft geleid tot een structurele werk-
wijze binnen de gemeente. We zijn er van 
overtuigd dat het voor onze mindervalide 
inwoners voor een grote verbetering gaat 
zorgen.”

Afgelopen maart konden we weer naar de 
stembus en daar hebben we in grote getale 
gehoor aan gegeven. Vanuit de PvdA kunnen 
we niet zeggen dat de uitslag was wat we 
gehoopt hadden, want in Zwartewaterland is 
1% minder op onze partij gestemd.

Dat de schade beperkt is gebleven hebben 
we te danken aan een goed provinciaal ver-
kiezingsprogramma met veel mooie thema’s. 
Zo zetten we in op de bestrijding van laagge-
letterdheid en het digitaal vaardig maken van 
inwoners, zodat men zich voldoende kan red-
den in de samenleving. We komen op voor 
de vrijwilligers, waarvan er nooit genoeg zijn. 
Basisvoorzieningen zoals onderwijs en medi-
sche zorg in dorpen en plattelandsgemeenten 
willen we bereikbaar houden voor iedereen. 
Jongeren maken zich zorgen over voldoende 
woonruimte, daarom willen we voldoende 
betaalbare huur- en koopwoningen bouwen 
en zorgen dat deze woningen betaalbaar blij-
ven. We willen dat iedereen mee kan doen bij 
de omschakeling van aardgas naar duurzame 
warmte. Veel mensen zijn afhankelijk van het 

openbaar vervoer, daarom moet het ov voor 
iedereen betaalbaar blijven. Ook de aanleg 
van voldoende fietspaden vinden we belang-
rijk voor onze bereikbaarheid. We stimuleren 
sporten en bewegen en willen zorgen voor 
het behoud van de faciliteiten die hierbij ho-
ren, zoals zwembaden en sporthallen.

Deze provinciale thema’s zijn voor ons in 
Zwartewaterland ook belangrijk en wij zullen 
ons hiervoor blijven inzetten. Een ander be-
langrijk thema is dat we ons inzetten voor in-
woners en huishoudens die in de problemen 
komen door een fors gestegen energiereke-
ning. Wist u bijvoorbeeld dat onze gemeente 
diverse regelingen heeft en hulp kan bieden? 
In sommige gevallen kunt u in aanmerking 
komen voor het ontvangen van een energie-
toeslag van 1.300 euro. Hierbij wil ik u graag 
attenderen dat deze toeslag voor 2022 nog 
aangevraagd kan worden t/m 30 juni van dit 
jaar. Maak hier gebruik van als u dat al niet 
gedaan heeft. Voor 2023 is er ook een ener-
gietoeslag beschikbaar, welke vanaf 1 juli 
aangevraagd kan worden.

Raadscolumn - Energietoeslag



Naast de energietoeslag biedt onze gemeen-
te nog meer hulp, bijvoorbeeld in de vorm 
van een gratis energiecoach die u met tips 
helpt energie te besparen. Wanneer uw inko-
men te hoog is voor de energietoeslag, maar 
u toch in de problemen komt door een hoge 
energierekening, kunt u mogelijk gebruik 

maken van het Sociaal Noodfonds. Dit fonds 
is ontstaan door een motie van de PvdA en 
daar ben ik best wel een beetje trots op.

Diederik Hoekman
Fractievoorzitter PvdA Zwartewaterland

zwartewaterland.pvda.nl

In het leven is niet alles eerlijk verdeeld. Wel-
vaart is daar een goed voorbeeld van. Ook 
in Zwartewaterland groeien kinderen in ar-
moede op, waardoor ze soms niet kunnen 
meedoen aan heel gewone dingen, zoals een 
schoolreisje, zwemmen of lid zijn van een 
sport- of muziekvereniging.

Omdat de gemeenteraad wil dat iedereen 
mee kan doen, kennen we een ‘participatie-
regeling’. Dit betekent dat mensen met een 
laag inkomen, een steuntje in de rug kunnen 
krijgen. De gemeente betaalt in dat geval de 
contributie van de sportvereniging aan de 
ouders. Die kunnen dan, zonder dat iemand 
hoeft te weten dat ze gebruik maken van 
deze regeling, hun kind toch mee laten doen. 
Goed geregeld zo, zou je denken…

Toch zit er een addertje onder het gras. Want 
hoe gaat dat wanneer de ouders problema-
tische schulden hebben of misschien wel in 
een schuldsaneringsregeling zitten? Of wan-
neer er beslag wordt gelegd? Of stel je voor 
dat een gezin voor de keus staat om de ener-
gierekening of de ziektekostenverzekering te 
betalen of de contributie van de sportvereni-
ging. Komt het dan allemaal ook wel goed? 

Betalingsachterstanden en de daarmee sa-
menhangende incassotrajecten vormen voor 
een aantal verenigingen in onze gemeente 
een groeiend probleem. Sommige verenigin-
gen (hulde!) kiezen er nadrukkelijk voor om 
het kind dan niet de dupe te laten worden 
en af te zien van incasso. In andere gevallen 

betekent het misschien dat het lidmaatschap 
helaas wordt beëindigd. Dat is natuurlijk niet 
de bedoeling. Maar het is ook niet de bedoe-
ling dat verenigingen met de lasten blijven 
zitten.Waarschijnlijk gebruikt het overgrote 
deel van de gezinnen, die in aanmerking ko-
men voor de participatieregeling, het geld 
voor het doel waarvoor het is ontvangen. Het 
is dus zeker niet de bedoeling hen weg te zet-
ten als ‘potentiële wanbetalers’. Maar als je 
moet kiezen tussen contributie of energiere-
kening, wat moet je dan…?

Het alternatief is, dat de gemeente de contri-
butie rechtstreeks aan de vereniging betaalt. 
Dan voorkom je betalingsachterstanden en 
incassokosten. Nadeel is wel dat de penning-
meester dan weet dat je gebruik maakt van 
het ‘participatiefonds’. En dat wil niet ieder-
een. Valse schaamte misschien, maar ieder-
een heeft toch ook recht op privacy?

Misschien lijkt het bovenstaande nauwelijks 
een probleem. Toch bereiken de PvdA signa-
len dat dit in toenemende mate speelt. En 
dus moeten we, als partij, maar ook als ge-
meenteraad, een keuze maken. Participatie 
of privacy... 

Fractie PvdA Zwartewaterland
Diederik Hoekman

Klaas Eenkhoorn
Ron Bleumink

Albert Smit
zwartewaterland.pvda.nl

Raadscolumn - Dilemma...



Raadscolumn - Vakantie

Op het moment van schrijven is de mete-
orologische zomer net aangebroken en 
bevindt de langste dag zich alweer achter 
ons. Een mooie tijd breekt aan. Wat mij 
betreft is de zomer een van de mooiste 
seizoenen met een periode waarin er even 
niet gewerkt hoeft te worden. Vakantie is 
voor mij ook het moment waarop ik meer 
tijd aan mijn gezin kan besteden. In de eer-
ste periode als raadslid en fractievoorzitter 
was die balans tussen privé en raad even 
zoek. Gelukkig heb ik daar een goede ba-
lans in gevonden.

Er zijn momenten waarop de verhouding 
privé en raad niet in evenwicht is, en dat 
kan twee kanten op werken. Dit jaar heb-
ben we twee raadsvergaderingen gehad 
die niet doorgingen, dan ben je op don-
derdagavond thuis. De laatste periode voor 
het zomerreces is daarentegen een drukke 
periode en valt die verhouding de andere 
kant op. Het hoort erbij en met de nade-
rende vakantieperiode in het vooruitzicht is 
het prima te doen.

Het is ook een belangrijke periode voor de 
gemeenteraad; alle partijen mogen hun 
zegje doen welke plannen zij belangrijk 
vinden. Doordat deze raadscolumn later 
gepubliceerd wordt dan de algemene be-
schouwingen, heeft u al kennis kunnen ne-
men van de belangrijkste plannen van de 
PvdA.

We zouden graag zien dat de aangestelde 
woonaanjager concrete plannen presen-
teert waar in Zwartsluis aanvullend ge-
bouwd kan worden, en dan met name be-

taalbare huizen voor starters, jongeren en 
senioren. 

We willen ons inzetten voor een schoner 
klimaat met duurzame energie. De Pro-
vincie Overijssel is voornemens alleen nog 
maar clusters van tenminste vier windmo-
lens toe te staan. Hiermee kan er mogelijk  
een streep gezet worden door het zoekge-
bied voor windenergie bij Zwartsluis. Als 
partij maken wij ons zorgen of we hiermee 
door de gemeenteraad uitgebrachte bod 
wel kunnen halen. 

Wij kunnen ons geen Zwartewaterland 
voorstellen zonder gezond boerenbestand, 
waarbij we graag zien dat dit hand in hand 
gaat met natuurversterking. Wij verwach-
ten van ons college een actieve en stimule-
rende rol bij de gebiedsprocessen die hier-
mee samengaan.

Ook in onze gemeente groeien kinderen op 
in armoede en wordt er een beroep gedaan 
op jeugdzorg. Deze zorg is er natuurlijk al, 
maar kunnen wij dit betaalbaar houden? 
We willen graag inzetten op preventie en 
signalering. Elke euro aan de voorkant ge-
investeerd verdient zich op een later mo-
ment terug.

Na de vakantie blijven wij ons inzetten voor 
een sociaal Zwartewaterland. U kunt ons 
bereiken via onderstaande website. Fijne 
vakantie!

Diederik Hoekman
Fractievoorzitter PvdA Zwartewaterland 

zwartewaterland.pvda.nl



Het huis van Thorbecke... (en wat dat met 
windmolens te maken heeft)

De grondwet van 1848 is een stuk dat, ook 
na 175 jaar en meerdere grondwetswijzi-
gingen op één punt nog steeds staat als 
een huis. Nederland is opgebouwd uit drie 
bestuurslagen, de centrale (Rijks-) overheid, 
de provincie en de gemeenten. Elk daarvan 
is belast met taken en daarom ook bedeeld 
met bevoegdheden. Dat geheel wordt, tot op 
de dag van vandaag, wel aangeduid met de 
term ‘het huis van Thorbecke’. 

Over de wordingsgeschiedenis van deze 
‘nieuwe Grondwet’ valt ook nog wel het één 
en ander te zeggen. Willem ll werd, uit angst 
voor revolutionaire woelingen die overal in 
Europa plaatsvonden, in één nacht van con-
servatief tot liberaal (vandaag de dag denken 
we vaak, dankzij de VVD, dat dat hetzelfde 
is). Maar ik wil me daar nu niet in verliezen; 
liever kijk ik naar de soms broze relatie tussen 
de verschillende overheden.

Het moet duidelijk zijn dat het heel wenselijk 
is wanneer er in Nederland sprake is van één-
heid van bestuur. Als overheden met verschil-
lende monden spreken maakt dat het er voor 
de burgers niet duidelijker op. Zo zijn we in 
heel Nederland bezig ons te buigen over de 
toekomst van ons landelijk gebied. Die staat 
van alle kanten onder druk, stikstof, woning-
bouw, klimaatverandering… allemaal opga-
ven die hun sporen gaan trekken binnen het 
landelijk gebied. Misschien een aanrader om 
(tot eind januari 2024) eens een kijkje te ne-
men in het Rijksmuseum Twenthe, waar een 
grote tentoonstelling is ingericht rondom de 
vraag: “Van wie is het (platte)land?” Goeie 
vraag en dus wordt er op landelijk, provin-
ciaal en plaatselijk niveau gewerkt aan om-
gevingsvisies. Het doel is natuurlijk dat die 
visies in hoge mate met elkaar overeenko-
men, maar vanzelfsprekend is dat natuurlijk 
niet. In een gemeente worden belangen nu 

eenmaal soms anders gewogen dat bij pro-
vincie of rijk. Nu moeten er op enig moment 
natuurlijk wel knopen worden doorgehakt en 
daar is, bij het bouwen van dat huis van Thor-
becke, ook rekening mee gehouden. Zo kan 
de provincie waar nodig de gemeente over-
rulen en op haar beurt kan de provincie weer 
overruled worden door het rijk. Er is sprake 
van een hiërarchische verhouding tussen de 
drie overheden. Lijkt niet altijd even demo-
cratisch, maar er moet wel bestuurd kunnen 
worden...

So far, so good zouden we kunnen conclude-
ren om vervolgens de vraag te stellen: “Harrie, 
wat is je punt?” Daar kom ik nu; wil er sprake 
zijn van éénheid van bestuur, dan is het van 
belang dat de verschillende overheden met 
elkaar, aan de voorkant, afspreken wat de 
richting is, die men op wil. Voor verschil van 
inzicht op details moet ruimte zijn, maar de 
gewenste ontwikkeling moet liefst onomstre-
den zijn. Dat is best lastig, in een land met 
veel opvattingen en bijna evenveel politieke 
partijen. Want als, na verkiezingen er een an-
dere wind gaat waaien op landelijk niveau, in 
provincies of in gemeenten, wat zijn dan de 
gemaakte afspraken nog waard? Dit speelt 
op dit moment binnen onze regio. In het ka-
der van het Klimaatakkoord hebben dertig 
regio’s op papier gezet hoeveel duurzame 
energie ze in 2030 denken op te wekken met 
zon op dak, zon op land en windenergie. Dat 
bod betreft een inspanningsverplichting; elke 
gemeente, Zwartewaterland ook, moet zich 
tot het uiterste inspannen om dit ook daad-
werkelijk te halen, en dat is best een hele 
toer. Nu heeft echter onze klimaatminister, 
Rob Jetten een streep gehaald door het idee 
van zonneparken op land(bouwgrond). Daar 
zijn best goede redenen voor te bedenken, 
maar het haalt ook een streep door een deel 
van de plannen van alle gemeenten, die in 



hun bod een aandeel voor zon op land had-
den opgenomen. Vervolgens heeft Provinci-
ale Staten van Overijssel een motie aangeno-
men (Grip op wind) die windmolenparken 
in clusters van minder dan vier, onmogelijk 
maakt. Dat zou, al zouden we het willen, een 
klein windproject bij Zwartsluis dus onmid-
dellijk doen stranden (de provincie is ook al 
snel het bevoegde gezag bij windprojecten). 
We zitten kortom in Zwartewaterland met 
een uitgebracht bod waarbij we, naast zon 
op dak wat altijd een goed idee is, alleen nog 
Genne Holten als zoekgebied voor windmo-
lens hebben. Het is dan ook zeer de vraag of 
we als gemeente in staat zullen zijn ons aan-
deel te leveren van het totale regionale bod. 
Dat voelt heel vervelend; je wilt graag een 
betrouwbaar partner zijn, maar dit is waar 
je terecht komt als tijdens het spel één van 
de spelers gaat morrelen aan de spelregels. 
Maar hier stopt het nog niet. In het kader van 
de provinciale omgevingsvisie wordt gekozen 
voor een beperkt aantal gebieden waar grote 
windclusters mogelijk worden. Dat betekent 
dat het voor de hand ligt dat het merendeel 
van de windopwek daar moet gaan plaats-
vinden. Zo ontstaan er dus gemeenten die 
vrijwel niets kunnen, maar ook niet hoeven 
bij te dragen en gemeenten die een oneven-
redig groot deel van de turbines moeten 
gaan huisvesten. Vanuit ruimtelijke ordening 
misschien wel heel goed te verdedigen. Zo 
krijg je geen confetti van windmolens door 
de hele provincie. Maar het is niet wat we 
van tevoren hebben afgesproken. Elke ge-
meente werd toch geacht een eigen bijdrage 

te leveren? Zo ontstaan er haarscheurtjes in 
het huis van Thorbecke. Misschien nog niet 
groot genoeg om direct voor vergoeding van 
aardbevingsschade in aanmerking te komen, 
maar wel een waarschuwing dat er iets aan 
de hand is. Zo zou ik nog wel wat andere 
voorbeelden kunnen noemen...

Wanneer we hier in de kop van Overijssel 
met allerlei partijen uit landbouw, maar ook 
vanuit natuurbeschermingsorganisaties wer-
ken aan een Provinciaal Programma voor het 
Landelijk Gebied en daarbij tegen de regering 
zeggen: “Geven jullie maar aan welke doelen 
we moeten bereiken, maar laat ons ruimte 
om samen te bepalen hoe we die doelen 
gaan realiseren” en vervolgens komt vanuit 
Den Haag een signaal dat daar de behoefte 
bestaat om toch wel vooral ook, tot redelijk 
achter de komma, te bepalen hoe de doelen 
gerealiseerd moeten worden, dan doet dat 
iets met het vertrouwen van die gebieds-
partijen.Voor overheden in zijn algemeen-
heid geldt dat het zeer gewenst is dat hun 
handelen consequent en daarmee ook voor-
spelbaar is, dat ze een vaste koers varen en 
dat een afspraak een afspraak is. Dat geldt 
in hun relatie naar de burgers toe, dat geldt 
evenzeer binnen hun onderlinge verstand-
houding. Want ook daar geldt wat in Marcus 
3: 25 geschreven staat. (Voor de wat minder 
bijbelvasten onder ons: Een huis dat tegen 
zichzelf verdeeld is, kan niet bestaan.) Dat 
geldt ook voor ‘het huis van Thorbecke’.

Harrie Rietman

HET NORMBESEF VAN EDMUND PLATT

Het is zondag 8 oktober; we zijn net terug 
van een verblijf van bijna twee weken op 
het lekker warme Franse platteland. Ik zal 
zo toelichten wat ons daar bracht. Voor 
nu is mijn grootste zorg hoe ik op tijd 
mijn bijdrage voor dit VerkiezingsVuistje 
uit de vingers krijg. Dat is niet gemakke-

lijk wanneer in je hoofd Israël, de Pales-
tijnen, Hamas en Netanyahu  over elkaar 
buitelen.

Het brengt me wel op de gedachte dat Is-
raël een hele jonge staat is; nog maar 75 
jaar oud. In de eerste 75 jaar van de Repu-



bliek der Zeven Verenigde Nederlanden 
zijn ‘we’ permanent in oorlog geweest 
om het voortbestaan van die Republiek, 
die uiteindelijk is uitgemond in het hui-
dige Nederland.

Eigenlijk was er in die 75 jaar nauwelijks 
sprake van wat we nu verstaan onder een 
‘land’; de Republiek was niet meer dan 
een defensie-unie en een handels- of liever 
gezegd een douane-unie. Heel veel over-
heidstaken van nu lagen toen bij de steden, 
de gewesten (de zeven Nederlanden) en de 
kerk.
Met name de functie van die ‘kerk’ was heel 
interessant. Toen er in de Middeleeuwen 
nog nauwelijks iets van een centrale over-
heid bestond bracht de kerk, de religie, or-
dening in de samenleving. Een hele funda-
mentele taak die in de loop van de eeuwen 
erna langzamerhand verdween. Met het 
ontstaan van de hedendaagse moderne de-
mocratieën werd de religie en de kerk voor 
wat betreft die fundamentele taak overbo-
dig. Tot op de dag van vandaag worstelt ‘de 
kerk’ daar nog mee; en niet alleen ‘de kerk’, 
ook de moderne democratie.

Wij mogen het op 22 november aanstaande 
weer zeggen! Wat mij betreft gaat het dan 
vooral om de beantwoording van de vraag 
hoe we het doorgeschoten liberalisme en 
neoliberalisme terug in het hok kunnen 
krijgen, maar ook hoe we er voor kunnen 
zorgen dat de politiek over meer gaat dan 
alleen maar ‘geld’. Je weet wel, normering, 
dat van oudsher vooral, maar niet uitslui-
tend door ‘religie’ in de samenleving werd 
gebracht. En aan dat deel van de politieke 
opdracht wordt door de moderne democra-
tie onvoldoende aandacht besteed. In het 
verzuilde tijdperk van de vijftiger en zestiger 
jaren galmde dat ‘niet bij geld alleen’ nog 
wel een poos na; die echo is anno 2023 ech-
ter niet meer te horen.

Waar ligt dat nu aan? Naar mijn stellige 
overtuiging heeft dat niet alleen te maken 

met ‘zij’ daar in Den Haag. Het heeft ook 
en misschien wel vooral te maken met de 
opvatting van de kiezer dat hij of zij slechts 
éénmaal in de vier jaar zijn stem laat horen 
om vervolgens achterover te leunen om te 
bekijken wat ‘zij’ daar in Den Haag met die 
stem doen. Vervolgens wordt na vier jaar 
weer de balans opgemaakt en wordt ge-
concludeerd dat het weer een verloren stem 
was. Dat is een essentieel manco in het ge-
drag van de kiezer: er wordt niet meer actief 
bewaakt of de gekozene voldoende werk 
maakt van wat de kiezer is voorgehouden. 
Ons democratische stelsel is niet éénzijdig; 
het vraagt actieve deelname van de kiezer. 
En (neo-)liberalen vinden het heerlijk dat 
ze, zonder dat ze in de nek worden gehijgd 
door hun kiezers hun gang kunnen gaan. 
Dat is blijkbaar ook een liberale opvatting. 
En het grootste gebrek in dit (neo-)liberale 
tijdsgewricht is dat ze alleen maar ‘geld’ 
in hun politieke gereedschapskist hebben. 
Want waarom zou je invloed op het gedrag 
van mensen willen uitoefenen anders dan 
door financiële prikkels?! Waarom kon en 
wilde men in mijn jeugd in de vijftiger ja-
ren wel de agrarische sector stimuleren door 
ons aan het consumeren van dierlijke eiwit-
ten te ‘brengen’? Joris Driepinter, school-
melk en dat soort acties. En nu blijkt dat dit 
desastreus is uitgepakt voor natuur en kli-
maat vindt het liberalisme dat de weg terug 
aan de markt moet worden overgelaten.

Waar komt Extinction Rebellion vandaan? 
Het is niets anders dan een vreedzame op-
stand van hele normale burgers tegen het 
gebrek aan normbesef bij onze, in meerder-
heid (neo-)liberale regering. 

Waar we nog niet goed vat op hebben is het 
fenomeen dat nieuwe politieke partijen zich 
niet altijd meer ‘partij’ noemen, maar ‘be-
weging’. Dat realiseerden we ons een week 
geleden, toen we in aanraking kwamen met 
een ‘beweging’ op Franse schaal.

Ons ‘duurzaamheidsbesef’ bracht ons de af-



gelopen 11 dagen in Frankrijk. In alle rust 
en verlatenheid hebben we die dagen in de 
Morvan aan de boorden van een schitterend 
meer doorgebracht. ‘Weinig duurzaam’ zul 
je zeggen. Dat is waar; de duurzaamheid zat 
elders. In maart 2022 hebben we de instal-
lateur opdracht gegeven een warmtepomp 
te installeren; voor de liefhebbers: een Ne-
fit, een oer Nederlands, zelfs een Overijssels 
product en wel uit Deventer. Het heeft meer 
dan anderhalf jaar geduurd voordat de Ne-
fit geleverd kon worden. Een maand terug 
zou het gebeuren. De installatie ging echter 
met wat problemen gepaard waar Nefit zelf 
bij moest komen. Afgelopen woensdag was 
dat zover en de boel draait nou en zijn wij 
‘van het gas af’.

Maar waarom bracht ons dat in Frankrijk? 
Wel, een deel van een volle maand zonder 
warm water voor een douchebeurt heeft 
ons doen besluiten om het warme weer met 
heerlijk zwemwater en de plattelandsrust 
van de Morvan op te zoeken, om ons te kun-
nen poedelen in het water van een prachtig 
meer, waarmee president Macron een paar 
dagen later zijn tanden poetst. Dit ter com-
pensatie van dat kleine beetje ongemak, 
koud douchen, voor een paar verwende Ge-
nemuidenaren.

Slechts twee keer werd onze rust in de Mor-
van enigszins verstoord. De ene keer in de 
vorm van een verliefd jong stel uit Straats-
burg die ons kwam vertellen dat ze met hun 
opblaasbare kano naar een onbewoond ei-
landje in het meer zouden varen. Onder de 
sterrenhemel als Robinson Crusoë de nacht 
beleven ….. hoe romantisch! Onbegrijpelijk 
was echter dat ze naar dat eiland hun home-
cinema meenamen ….. hoe onromantisch!
De andere keer kwam een echte Engelse va-
gebond vragen of hij twee nachten ‘in your 
paradise’ mocht doorbrengen met zijn af-
tandse camper en zijn hond Tartine. De man, 
Edmund Platt leeft als God in Frankrijk en 
voldoet één op één aan het beeld van Japie, 
de ‘Uitvreter’ van Nescio. Uiterst charmant 

vroeg hij op enig moment: “gisteren boden 
jullie me een kop koffie aan, zou je dat nou 
weer willen doen?” We offreerden hem er 
een echte Engelse digestive bij en hij nam er 
drie tegelijk om die vervolgens al ‘stippend’ 
in zijn koffie weg te slurpen.

Onze Edmund heeft onlangs zijn eerste boek 
uitgebracht: “De Engelsman die Frankrijk 
wilde opruimen”. In 2017 begon hij aan een 
lifttocht van 8000 kilometer door Frankrijk 
om het afval op te rapen dat 1 op de 3 Fran-
sen uit hun auto gooit. Die tocht leverde een 
reisdagboek op waarin hij de verwoestingen 
van plasticvervuiling en overconsumptie be-
schrijft in zijn geadopteerde land van kikker-
billetjes en knoflookadem. Hij reisde in 150 
voertuigen en zette zijn hangmat en rugzak 
op 49 verschillende plekken neer. De Franse 
pers was lovend over hem en zijn boek; het 
bracht Edmund Platt tot de oprichting van 
de “one waste a day-beweging”, raap iedere 
dag minstens één stuk afval op. In zijn thuis-
stad Marseille sloten zich daar op de eerste 
dag al 350 mensen bij aan en zij verzamel-
den die dag 2200 kilo zwerfafval. De “one 
waste a day-beweging” waaiert nu uit over 
Frankrijk.

We hebben in twee dagen veel van hem 
over ons heen gekregen. Één uitspraak is 
goed blijven hangen: “Tijd is geen geld, het 
is veel meer fucking waardevol dan dat”.
Natuurlijk hebben we zijn boek, met mooie 
woorden en een dito tekening van hem 
voorin: “L’Anglais qui voulait nettoyer La 
France”, de Engelsman die Frankrijk wilde 
opruimen.

Moge ook dit soort normbesef op 22 no-
vember voet aan de grond krijgen in de Ne-
derlandse politiek.

Genemuiden, 8 oktober 2023

Tiem van Dalfsen
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